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in Duitsland volgens de hoogste kwaliteitsnormen. Dankzij een uniek en gepatenteerd veiligheidssysteem 
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isolatiewaarde en zijn ze onderhoudsvriendelijk. Ervaar het zelf bij uw dichtstbijzijnde dealer.
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Expositie  
Statenbijbel 24

Tijdsbeleving verschilt per volk en 
per tijd. In Afrika en Azië ligt vaak 
de nadruk op alles wat terugkomt. 

In de reïncarnatiegedachte wordt dit 
principe heel persoonlijk gemaakt. In het 
Westen denkt men niet zozeer over tijd 
als een cirkel, maar meer als een lijn. De 
vooruitgang kenmerkt de ontwikkeling. 
Grote negatieve gebeurtenissen als revo-
luties en oorlogen hebben hierop een 
duidelijk stempel gedrukt. Zó willen we 
het niet meer; het moet allemaal beter 
worden. Door onze welvaart denken we 
ook dat we daarvoor kunnen zorgen. 
Door alle ontwikkelingen vinden we 
vooral dat de tijd snel gaat.

Wij staan aan het begin van een nieuw 
jaar, zelfs aan het begin van een nieuw 
decennium. Het is een tijd waarin veel 
op ons afkomt. Daarin kunnen we allerlei 
kenmerken hiervan tegenkomen. Voor 
onze tijd is misschien wel het kenmer-
kendst dat niet één principe leidend is. 
Wat op ons afkomt, kan overal vandaan 
komen en in onbestemde richtingen 
koersen. Dat maakt onze tijd niet 
eenvoudig.

Hoe de omstandigheden ook zijn, de 
Heere geeft ons in Zijn Woord altijd 
houvast om het gesprek aan te gaan 
en onze plaats in te nemen. Volgens 
de Bijbel is het kenmerkendst dat de 

tijd, met alle ontwikkeling en herhaling, 
omsloten wordt door de eeuwigheid. 
Wij hebben de tijd willen maken tot ons 
domein. We willen haar onttrekken aan 
Gods recht en heilzaam Woord. Dat 
is zonde, brengt ons in gebrokenheid. 
Het stelt ons ook schuldig voor God. 
Maar God geeft de wereld niet over aan 
zichzelf. Hij heeft Zijn Zoon in de wereld 
gegeven als Zaligmaker van zondaren. 
Zijn geboorte staat centraal op de tijd-
balk. Tijd is een genadegeschenk. Boven 
de tijd staat God Die alle dingen bestuurt 
tot de komst van Zijn Koninkrijk. In ons 
aller leven gaat het erom of wij van dat 
Koninkrijk door genade levende onder-
danen mogen zijn.

In dit licht wensen we elkaar een geze-
gend nieuwjaar. 

DS. G.W.S. MuLDER
vicevoorzitter
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Het is goed dat we ons bezinnen op de 
toekomst en vooruitblikken naar 2030. En we 

zijn dan altijd nieuwsgierig naar de dingen die 
komen gaan terwijl we tegelijk beseffen dat 
niets onzekerder is dan de toekomst. Toch 

geeft Gods Woord ons aan wat we de komende 
tien jaar kunnen verwachten. Johannes vertelt 

het ons impliciet als hij zegt wat er op deze 
eerste aarde niet meer zal zijn, wanneer de 
nieuwe gekomen is. Wat kenmerkt dan de 
komende tien jaar? Wel, de zee zal er zijn. 

Er zullen tranen vloeien, de dood zal er zijn. 
Daarbij gevoegd rouw, gekrijt en moeite. Dat 

zijn de werkelijkheden waar we rekening mee moeten houden 
en die het komende decennium zullen karakteriseren. De 

Godevijandige volkerenzee onder aanvoering van de vorst 
der duisternis zal zich met kracht tegen Gods kerk verheffen 
en proberen tot zonden te verleiden. Het uitnemendste van 

deze tien jaren zullen zijn moeite en verdriet die zichtbaar 
worden in verborgen of zichtbare tranen. Het graf zal ook 

in de toekomst niet zeggen: “het is genoeg”. De oorlogen en 
hongersnoden zullen hun tol opnieuw eisen en diepe rouw 

met zich meebrengen. Het gekrijt en de moeiten van de vluch-
telingen zullen ook de komende jaren weer op ons netvlies 

staan en alle rampen die door de klimaatverandering komen, 
zullen velen treffen.

uiTZiCHT 
Waarom schets de Heere in Zijn Woord ons zo indringend de 
werkelijkheid van deze eerste aarde? Opdat we diep beseffen

zouden dat deze wereld voorbijgaat met al haar 
begeerlijkheden. Opdat we geen verwachting 
zullen hebben van dit leven hier beneden, 
maar leren dat we pelgrims zijn op weg naar 
het Vaderhuis hierboven. En dat is de eerste 
vraag die roept om een antwoord als we onze 
bezinnen op de komende tijd: ben ik met de 
Bijbelheiligen uit Hebreeën 11 een gast en 
vreemdeling op deze aarde en ben ik begerig 
naar een beter, dat is het hemelse Vaderland? 
Want hoe kunnen wij hier op aarde met Mozes 
kiezen om liever met het volk van God kwalijk 
behandeld te worden en de versmaadheid 

van Christus meerdere rijkdom te achten dan de genietingen 
van deze wereld, als we niet zien de Onzienlijke en zien op de 
vergelding des loons? Zo alleen kunnen we in het komende 
decennium in de politiek en bestuurlijk binnen de SGP 
opereren als we mogen zien op de nieuwe aarde. Een nieuwe 
aarde, waarop de zee niet meer zal zijn, de tranen gedroogd 
worden, waar de dood niet meer is, noch rouw, gekrijt en 
moeite. Dat geeft ons moed en kracht om ook in de toekomst 
te midden van alle vijandschap en zorgen, voort te gaan als 
pelgrims op weg naar het Vaderhuis met zijn vele woningen. 
Laten de woorden van Jodocus van Lodenstein op weg naar 
2030 in ons hart leven: 

’t Oog omhoog, het hart naar boven, 
hier beneden is het niet! 
’t Ware leven, lieven, loven, 
is maar waar men Jezus ziet.

“ En ik zag een nieuwe hemel en een  
nieuwe aarde; want de eerste hemel  
en de eerste aarde was voorbijgegaan”. 
Openbaring 21:1

Op weg naar 2030  
en de nieuwe aarde?

DS. A.A. EGAS
Damwoude / Damwâld
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Stilstaan op het  
scharnierpunt tussen  

de decennia
Vijf opiniemakers blikken terug tot het 
jaar 2000 en blikken vooruit tot 2030
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door jan schippers en sjon van der ree doolaard

In een tijd waarin we worden voortgestuwd door een onophoudelijke stroom 

prikkels, moeten we soms bewust stilstaan. Ook in het thema ‘Op weg naar 

2030’ klinkt die gedrevenheid naar de toekomst door. Bezinning en reflectie op 

het afgelegde pad hebben we hard nodig om de dag van vandaag te kunnen 

wegen en de koers voor de toekomst uit te zetten. In deze bijdrage blikken vijf 

opiniemakers boven de (politieke) waan van de dag terug en vooruit.

Wat zijn de tendensen van deze eeuw en hoe zullen ze zich 

verder ontwikkelen?

Helaas neemt de verdeeldheid in onze maatschappij zien-
derogen toe. Tegelijk neemt de tolerantie in het algemeen 
sterk af, zeker jegens diegenen die standpunten baseren 
op hun geloofsovertuiging. De onderlinge liefde neemt af. 
Tolerantie dat ‘ieder moet kunnen’ wordt gewijzigd in ‘alles 
moet kunnen’. Wie dit niet vindt, moet z’n standpunt wijzigen 
of wordt uitgerangeerd.
De politiek heeft hier nagenoeg geen antwoorden op. Een 
volk krijgt van onze goede God de politici die het verdient en 
wij zitten opgescheept met een premier die visie een lastig 
iets vindt, zoals een olifant die het uitzicht belemmert. Pr en 
marketing worden de belangrijkste afdelingen van overheids-
organen, politieke partijen en bedrijven. Feiten tellen steeds 
minder, maar framing wordt bepalend.
Het lijkt erop dat het karakter van de leidende politici ook 
verandert. De middenmaat regeert, zo wordt wel gecon-
stateerd. De regeerders dwingen geen respect af en een 
premier zit in een praatprogramma zonder stropdas met 
de bovenste knoopjes open. We lijden aan een tekort aan 
staatslieden. Politici zijn een soort bezielingsarme managers 
geworden. Met goedbedoelde klimaatreddingspogingen zal 

de overheid zich steeds 
meer macht toe-eigenen.  
Klassieke grondrechten 
(vrijheidsrechten) worden 
verdrongen door het 
gelijkheidsbeginsel en de 
sociale grondrechten. Deze tendensen lijken door te gaan tot 
het einde der tijden.

Op welke manier zou de SGP zich moeten opstellen?

De SGP dient de sfeermaker van de politiek te blijven, waarin 
in plaats van belangen en gekonkel de waarden, eerlijkheid 
en oprechtheid centraal staat. De SGP dient bij elk thema 
Gods heilvolle weg aan te wijzen, omdat – zo leerden we 
van SGP-voorman ds. H.G. Abma – er geen thema is waar de 
Bijbel niet het oplossende antwoord voor heeft. Dat dient 
de SGP in liefde profetisch te proclameren, waarschuwend, 
appellerend en ondertussen eerlijk meedoende met het poli-
tieke handwerk. Onder verwijzing naar Marianne Thiemes 
beëindiging van elke speech dient iedere SGP-speech te 
eindigen met “Wie God verlaat, heeft smart op smart te 
vrezen, maar wie op Hem vertrouwt, op Hem alleen, ziet zich 
omringd door Zijn weldadigheden!”

mr. Cor Verkade
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THEMA

Hoe ziet de gezondheidszorg er over tien jaar uit?

Tien jaar is zo voorbij. Het kostenaspect van de gezond-
heidszorg blijft een belangrijk aandachtspunt: de zorg wordt 
duurder door toename van de bevolking die bovendien 
steeds ouder wordt. Er zijn meer ziekten waarmee men 
langer blijft leven dan vroeger. Bovendien komen er meer 
en duurdere behandelingsmogelijkheden. De zorgkosten 
worden ook opgejaagd door het vervagen van de grens 
tussen het genezen of voorkomen van ziekten enerzijds en 
het behandelen van kwaaltjes of verbeteren en verfraaien 
van het menselijk lichaam anderzijds.

Mijn advies is dat de SGP zich de komende tien jaar inzet 
voor een betere kostenbeheersing van de gezondheidszorg 
door die zorg weer terug te brengen tot haar kerntaak: 
genezen van zieken, verlichten van chronisch zieken, goede 
palliatieve zorg. En dat met name voor kwetsbaren en zij die 
in dit opzicht niet voor zichzelf kunnen opkomen.

Verder zouden we weer een gezonde balans moeten vinden 
in het omgaan met risico’s. Nog niet zo lang geleden werd 
het risico geaccepteerd dat iemand met een vermeende 

blindedarmontsteking dit niet 
bleek te hebben tijdens de 
operatie. Nu is er een richtlijn 
die voorschrijft dat er eerst 
een echo of zelfs scan gemaakt 
moet worden. Hiermee is alleen 
al de zorg voor mensen met 
een appendicitis veel duurder 
geworden. Het is de vraag of 
dit opweegt tegen het risico op 
en de kosten van een overbo-
dige operatie.

Persoonlijk hoop ik dat er binnen de medische beroeps-
groepen een nieuwe impuls gegeven zal worden aan de 
basisidee dat de zorg draait om weldoen: mensen helpen 
door ze te mogen genezen, lijden te verlichten of te troosten. 
Als dat de passie van onze zorgverleners is en de visie 
van beleidsmakers en managers, dan voorkomt dat veel 
problemen. Vertrouwen tussen zorgverleners en patiënt is 
hierbij onontbeerlijk.

Hilde Westerman-Dannenberg, bestuurslid WI-SGP

Hoe ontwikkelt het antisemitisme zich en wat moet onze 

houding daartegenover zijn?

Het recente initiatief van de SGP om onderwijs over het 
Jodendom te bevorderen komt geen moment te vroeg. De 
kennis in Nederland van het Jodendom als levendige traditie 
in het hier en nu is nihil. En dan heb ik het nog niet eens 
over het toenemende antisemitisme, waartegen kennis een 
cruciaal middel is. 

De afgelopen decennia zien we steeds toenemende polari-
satie en intolerantie. Dialoog is vervangen door ‘alternatieve 
feiten’, complottheorieën winnen aan aantrekkingskracht. We 
luisteren niet meer naar elkaar en zijn totaal ongevoelig voor 
het leed van de ander, laat staan dat we onze eigen vooroor-
delen aan de kaak durven te stellen. 

Onderzoek na onderzoek wijst uit dat Joden zich in het 
nieuwe millennium steeds onveiliger zijn gaan voelen en hun 
thuis in Europa in twijfel getrokken zien worden. Antisemiti-
sche ideeën waarvan we dachten dat ze tot de krochten van 
het internet waren verbannen, worden via sociale media juist 
in de openbaarheid geslingerd en als ‘gewoon’ beschouwd. 
En wat in de digitale wereld ‘normaal’ is, wordt dat daarbuiten 
op den duur ook. Van deze dynamiek zijn voorbeelden 

te over in de Monitor Antisemiti-
sche Incidenten van CIDI. 

Antisemitisme is geen geïsoleerd 
fenomeen, maar steevast een voorbode voor meer ellende in de 
samenleving, met de antidemocratische stromingen als belang-
rijkste broeinesten: extreemlinks, extreemrechts, islamitisch 
fundamentalisme.

Een aantal hardnekkige thema’s hebben hun oorsprong bij 
het christelijke. Denk aan de ‘Christusmoordenaars’, het 
‘bloedsprookje’ van Pesach (Joods Pasen) en de vervangings-
leer. Hoewel kerken deze grotendeels hebben weten te 
verbannen, leven deze elders nog steeds voort.  
Er is werk aan de winkel, willen wij een samenleving die vrij is 
van antisemitisme en andere soorten haat!

En onze politici? Zij hebben een voorbeeldfunctie. Hen vragen 
wij alert te zijn en direct en resoluut op elk verkeerd signaal te 
reageren. Nationale en internationale wetgeving om haat-
spraak haar podium te ontzeggen, is hard nodig, maar niet 
voldoende. Echte verandering komt alleen vanuit onszelf.

Hanna Luden, directeur CIDI
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u zegt in het tijdschrift Zicht (2019, nr. 3) dat onze maat-

schappij dreigt te ontmenselijken door een veel te sterke inzet 

op het individu. Wat zouden mensen hieraan kunnen doen?

Ik denk dat we moeten inzetten op samenleven. Dat is 
de opdracht voor onze moderne maatschappij. Heel veel 
mensen, ook in Nederland, voelen zich alleen. Dat betreft 
niet alleen de oude weduwnaar, maar ook jonge mensen, 
twintigers of dertigers. Zij hebben vrienden op Facebook die 
ze echter nooit zien. Mensen vinden die ‘allenigheid’ niet leuk. 
Zij voelen zich eenzaam, verlaten. En dat leidt ook tot ledig-
heid. ‘Ikkigheid’ ontaardt in ledigheid.

Kan of moet de overheid dit probleem oplossen?

Ik ben altijd wat voorzichtig met de overheid. Ik geloof veel 
meer in bottom-up processen. In wat gewone mensen 
kunnen doen. De gewone mens die iets doet voor de ander, 
in onzichtbaarheid, in de anonimiteit. Denk aan uw buur-
vrouw, die met haar looprekje voor het rode licht staat. Het 

is toch niet moeilijk om 
haar aan te bieden haar 
boodschappentas even-
tjes te helpen dragen. 
Zoiets kan gemakkelijk 
belachelijk gemaakt 
worden, maar het is heel 
wezenlijk. Vragen aan uw gehandicapte buurman: zal ik iets 
meebrengen van de winkel?  
U bent immers niet zo goed ter been.
Wanneer mensen van onderop iets gaan doen, dan hoop ik 
dat overheden volgen.

Hoe kunnen we de lastigheden in het leven aanvaarden?

Het krampachtig nastreven van geluk maakt ons depressief. We 
willen dat alles leuk is, maar dat lijkt me een vergissing. Deel 
ook uw kwetsbaarheid en verdriet met een ander. We moeten 
met elkaar spreken, een beetje elkaars psychiater kunnen zijn.

Wat vind jij de opvallendste verandering in de Europese unie 

van de laatste tien jaar?

Het opvallendst vind ik dat de tegenstellingen in het Euro-
pees Parlement steeds groter worden. Zowel links als rechts 
vinden dat de EU hervormd moet worden. Links denkt dat de 
EU meer macht moet krijgen omdat ze dan zichtbaarder is, 
terwijl rechts juist vindt dat de EU zich meer op de kerntaken 
moet richten, of dat het voor de lidstaten beter is om de 
Unie te verlaten. Ook wordt er minder naar elkaars mening 
geluisterd, en worden andersdenkenden vaker geframed. 
Zo worden christenen die voor bescherming van het leven 
en gezin zijn als intolerant of extremistisch weggezet. Het is 
goed dat de klimaatproblematiek onder de aandacht komt, 
maar helaas wordt het vaak gebruikt om meer macht naar 
de EU te trekken. Tenslotte valt op dat er meer aandacht 
is voor de situatie van de rechtsstaat in sommige lidstaten, 
echter inconsequent: Zo had Timmermans zijn mond vol over 
de conservatieve regeringen van Polen en Hongarije, maar 
hoorde je hem niet over het socialistische Malta.

Kun je kort aangeven waarom?

Zorgelijk is dat de EU meer zeggenschap gaat krijgen over de 
lidstaten, terwijl ‘Brussel’ verder af staat van de burger - die 
zich juist steeds meer afzet tegen de EU. Daarnaast baart het 

me zorgen dat de onweten-
schappelijke genderideologie 
steeds meer voet aan de grond 
krijgt. De vrijheid van onderwijs 
komt hierdoor onder grotere 
druk te staan. Ook wil men continu medisch-ethische onder-
werpen op de EU-agenda krijgen, terwijl de EU hiervoor niet 
bevoegd is.

En wat stemt jou hoopvol voor de toekomst van Europa?

Het stemt mij hoopvol dat er meer aandacht is voor 
vervolgde christenen. Bert-Jan Ruissen en Peter van Dalen 
hadden onlangs succes met een resolutie over Algerije 
waarin ook de vervolging van christenen werd bekritiseerd. 
Ook zijn er een aantal goede parlementaire intergroepen 
bijgekomen, zoals over de situatie van christenen in het 
Midden-Oosten, over Vrijheid van godsdienst en levensover-
tuiging en over Demografische uitdagingen, familie-werk 
balans en jeugdtransitie. Ondanks de toenemende druk blijft 
onze stem toch gehoord. Ook blijkt uit het verleden dat God 
soms deuren kan openen die gesloten lijken. Gebed blijft 
daarom hard nodig.

Dirk de Wachter,  
psychiater en hoogleraar te Leuven

Leo van Doesburg,  
directeur Europese zaken van de ECPM
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Drukwerk?
Alles onder één dak!

Drukken zit in ons DNA. Meer dan 50 jaar kennis en ervaring. 
Klanten om trots op te zijn. Standaard drukwerk of exclusief. 

Van kleine tot grote oplage. Altijd scherp en kwalitatief.

Drukken zit in ons DNA. Meer dan 50 jaar kennis en ervaring. 
Klanten om trots op te zijn. Standaard drukwerk of exclusief. 

Van kleine tot grote oplage. Altijd scherp en kwalitatief.

grootsgedrukt.nl

Dorpsstraat 229   |   Scherpenzeel   |   033 277 88 99   |   www.geertsherenkleding.nl    

G E E R T S  H E R E N K L E D I N G  G A AT  S L U I T E N !

OPHEFFINGS-
UITVERKOOP

OPEN: Dinsdag t/m donderdag 09.00 tot 17.30 uur, vrijdag 09.00 tot 21.00 uur, zaterdag 09.00 tot 17.00 uur



Vooruitzien
Een nieuw jaar, een nieuw decennium: het nodigt uit tot vooruitkijken.  

Wat zal de toekomst brengen? Met welke ontwikkelingen moeten we rekening houden?

Het nieuwe jaar was nog maar 
enkele dagen begonnen, of een 
ingrijpende gebeurtenis hield heel 
de wereld bezig. Ik doel op het 
uitschakelen van de Iraanse gene-
raal Soleimani in Irak. In het licht 
van de voortdurende steun van 
Iran voor terroristische activiteiten in het 
Midden-Oosten was deze actie van de 
Verenigde Staten begrijpelijk. Tegelijk is er 
ook bezorgdheid over de gevolgen van de 
steeds verder oplopende spanningen in 
het Midden-Oosten. Waartoe zal dit leiden?

Deze gebeurtenis laat zien hoe gebrekkig 
onze menselijke voorspellingen zijn.  Zeker 
in een ingewikkelde wereld als waarin wij 
leven.  Een oorlogsvoering met drones en 
cyberaanvallen geven een totaal nieuwe 
dimensie aan het strijdtoneel.  

Heel vaak hebben voorspellers het 
mis. Neem nu het verplaatsen van de 
Amerikaanse ambassade naar Jeruzalem. 
Met een Kamerdelegatie waren we 
kort daarvoor in Egypte. De Egyptische 
president waarschuwde ons dat als dat 
zou gebeuren, de vlam echt in de pan 

zou slaan. Wat bleek? Het is uiteindelijk 
meegevallen. 
Juist omdat lang niet altijd de gevolgen 
van handelen precies te voorspellen zijn, 
rust er een grote verantwoordelijkheid 
op degenen die ingrijpende beslissingen 
moeten nemen, zoals het toepassen 
van militair geweld. Een escalatie kan 
enorme gevolgen hebben.  Maar ook het 
nálaten op te treden, is een ingrijpende 
beslissing. De ’zachte’ benadering die de 
Europese Unie afgelopen jaren tegen-
over Iran steeds voorstond, heeft weinig 
beteugelende werking gehad. 

VERTROuWEN
Dichter bij huis zijn er ook vragen die 
ons bezighouden. Zal de vrijheid om God 
naar Zijn Woord te dienen verder onder 
vuur komen te liggen? Zal er tegenover 
de individualisering een tegenbeweging 

ontstaan met meer gemeen-
schapszin? Vragen te over. Ook hier 
geldt echter dat veel onvoorspel-
baar is.   

Het Woord van God leert ons niet 
overbezorgd te zijn, maar ons 

vertrouwen in alles op Hem te stellen, 
Die boven de 
geschiedenis staat en alles regeert.  
Zo kon Daniël zijn werk doen in Babel. 
Wie zou het voorspeld hebben dat hij 
zo’n hoge positie kreeg in het bestuur? 
Wie zou het voorspeld hebben dat hij in 
de leeuwenkuil belandde, maar er ook 
weer zo wonderlijk uit verlost werd?  

Zo kunnen wij als SGP’ers ook ons werk 
doen in een seculariserend land. Rustig 
en vastberaden ons steentje bijdragen 
aan goede besluitvorming.  Hoe onvoor-
spelbaarder de toekomst is, des te meer 
zet het ons aan om het van de Heere te 
verwachten.  Christus Zelf heeft tot Zijn 
volgelingen toen en nu gezegd: 
“In de wereld zult gij verdrukking hebben, 
maar hebt goede moed, Ik heb de wereld 
overwonnen.” 

door kees van der staaij
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SGP-Kamerleden zijn het actiefst!
Het NRC Handelsblad onderzocht aan 
hoeveel debatten de 150 Tweede Kamer-
leden in 2019 meededen. Met maar 

liefst 112 debatten is Roelof Bisschop het 
actiefste Kamerlid van allemaal. Op plek 
twee staat Chris Stoffer, hij nam in 2019 

deel aan 105 debatten. Kees van der Staaij 
is de actiefste fractievoorzitter en deed 81 
debatten.

Klimaat
De Hoge Raad bepaalde in december dat de Nederlandse overheid volgend 
jaar moet zorgen voor 25 procent minder CO2-uitstoot. Chris Stoffer vraagt 
zich af of burgers en ondernemers het kunnen meemaken dat er opnieuw 
aan de noodrem wordt getrokken. “Ik ben bang dat de linkse overwinnings-
roes van vandaag de kater van morgen is. Haastige spoed…”

Asbest
Het verwijderen van asbest blijft 
een moeilijke en dure uitdaging. 
Strenge regels bepalen dat je 
asbest maar op één speciale manier 
mag saneren, terwijl er ook nieuwe 
innovatieve methoden zijn. De SGP 
vindt dat te beperkt en diende 

daarom samen met het CDA een 
motie in om asbest voortaan ook 
op andere, veilige en goedkopere 
manieren te mogen verwijderen. 
“En dat is hard nodig!” volgens Chris 
Stoffer. De motie kreeg een meer-
derheid in de Tweede Kamer.

Drugsvrije generatie
Nog voor het kerstreces diende Kees van der Staaij samen met PVV- 
Kamerlid Edgar Mulder een motie in om scholen en schoolpleinen drugs-
vrij te maken. De motie werd aangenomen en de regering moet nu komen 
met maatregelen. De SGP gaat volgens Van der Staaij voor een ‘drugsvrije 
generatie’.

Chanoeka
Aan het einde van ieder jaar vieren de Joden Chanoeka. 
Dit feest duurt acht dagen, ter nagedachtenis aan het 
‘oliewonder’ in de Tempel van Jeruzalem in 164 voor 
Christus. Volgens het verhaal zou de Menora in de 
tempel acht dagen hebben gebrand terwijl de olie 
eigenlijk al op was. Inmiddels is het een traditie om 
dit feest ook in het Nederlandse parlement te vieren. 
SGP-senator Peter Schalk en Tweede Kamerlid Roelof 
Bisschop wensten daarbij de hele Joodse gemeen-
schap perspectief op een vredige toekomst.
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Hoe diep zit de voorkeur 
voor rechts bij de SGP?
Politiek verslaggever Piet H. de jong signaleert in het ND van 20 december 

tot zijn verdriet een doorgaande verrechtsing bij de SGP. 

De Jong illustreert dat met 
voorbeelden, zoals de mislukte 
coalitievorming in Zuid-Holland 

waar de SGP wel en de CU niet wilde 
samenwerken met FvD. Hetzelfde signa-
leert hij ook in Europa. Het is op zich 
niet verrassend dat als je eigen politieke 
omgeving steeds meer een voorkeur 
voor links vertoont, dat je dan vast-
stelt dat een verwante partij vanuit dat 
perspectief verrechtst. Het is dezelfde 
beleving van een treinreiziger in een 
stilstaande trein op het station, die het 
gevoel heeft dat zijn trein vooruitrijdt, 
als de trein naast hem zich in de andere 
richting in beweegt.

LiNKS EN RECHTS
Waar hebben we het eigenlijk over als we 
in de politiek spreken over ‘rechts’ en ‘links’?
Voor de Tweede Wereldoorlog betekende 
‘rechts’ confessioneel en ‘links’ niet-confes-
sioneel. 
Het verschil tussen rechts en links zit 
nu vooral in het feit dat linkse partijen 
vinden dat de staat een overheersende 
rol moet spelen, diep in de haarvaten van 
de samenleving en dat rechtse partijen 
veel meer ruimte willen overlaten aan 
particulier initiatief. Over de rol van de 
overheid zei Kees van der Staaij recent 
in Elsevier Weekblad: “Wanneer God is 
weggevallen, moet de overheid aan al 
onze behoeften voldoen. Dat kan de 
staat nooit en daar is de staat niet voor. 

De staat zal nooit vreugde en vrede in 
je hart kunnen geven.” Overheidsdien-
sten moeten natuurlijk goed functio-
neren, maar het gaat fout als we teveel 
verwachten van de overheid.
Met de komst van de ‘Paarse‘ kabinetten 
in de negentiger jaren kwam de indeling 
progressief en conservatief in zwang. Met 
de progressieve, seculiere doorbraak van 
Paars I en II  werden, om de toenmalige 
socialistische premier Kok te citeren, de 
ideologische veren afgeschud. Als je dan 
het politieke spectrum overziet, is het 
sterk afhankelijk van de thematiek of een 
partij links, dan wel rechts, conservatief 
dan wel progressief kan worden genoemd.

BESCHAAFD ONGELOOF
Samenwerken met andere partijen is 
onvermijdelijk in ons politiek bestel. 
Zo maken SGP en D66 deel uit van het 
college van B en W in Rhenen. Waarom 
zou dat dan binnen dezelfde verant-
woorde kaders ook niet met FvD kunnen? 
Dat neemt niet weg dat we op onze 
hoede moeten zijn voor onze reacties 
uit zorg over de koers van seculier 
links. We moeten niet al te enthousiast 
instituten en partijen omarmen die 
zich opwerpen als de hoeders van het 
cultuurchristendom, maar ethisch gezien 
seculier denken en/of stemmen. Was het 
Diederik van Dijk niet die treffend het 
cultuurchristendom omschreef als het 
beschaafde gezicht van het ongeloof?” 

DE ECHTE SCHEiDSLiJN
De scheidslijn in de politieke arena 
loopt niet tussen links of rechts, tussen 
progressief of conservatief, maar tussen 
seculiere of Bijbels genormeerde politiek.
Dat laatste is het eigene van de SGP. Dan 
worden we geen klimaatgoeroes, maar 
ook geen klimaatprobleemontkenners. 
Dan maken we ernst met rentmees-
terschap en zijn we bereid ook eens 
kritisch te kijken naar onze persoonlijke 
levensstijl. Dan is het opkomen voor de 
rust op zondag in het publieke domein 
geen gepasseerd station. Daarom is een 
van de speerpunten van onze partij nog 
steeds: Vóór de zondagsrust. Daarvoor 
als rechts of conservatief te worden beti-
teld is een erezaak!

REGiOTOuR ZONDAGSRuST
Deze maand worden er in het land vier 
regionale bijeenkomsten belegd rondom 
ons speerpunt zondagsrust om onze 
bestuurders, politici en bestuursleden 
handvatten aan te reiken en toe te rusten 
om in een afnemend getij een principiële 
koers te blijven varen.  
Van harte welkom!

M.F. VAN LEEuWEN
interim voorzitter
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Barneveld     |     Hardinxveld-Giessendam     |     Veenendaal     |     Werkendam

Onze advocaten zetten uw belangen op scherp.
Met ondernemerschap en passie. Om u te dienen.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

Recht doen.

 

Uw leverancier voor professional en particulier.  
Dealer van o.a.: New Holland, Weidemann, Avant, Husqvarna, Ego, Wacker, 
Wanner, Perfect, Electrocoup, Felco, Topcon, Hitachi, speelgoed, skelters & 
trampolines en een uitgebreide Shop met o.a. werkschoenen/klompen, 
werkkleding en een groot assortiment (tuin)gereedschappen. 

 
NEW HOLLAND AGRICULTURE T6 DYNAMIC COMMAND™ A NEW 
TRANSMISSION OF POWER 
 
Schonauwenseweg 17, 3994 MC  Houten. T. 030-6371295 

www.hoogendoornhouten.nl 
info@hoogendoornhouten.nl  

 

Bordeaux Roussillon Beaujolais Gascogne

HUIS  
zoekt  

KAVEL 

Droomhuis zoekt 
mooie kavel. 

Bouwen zonder tussenkomst van architect, binnen 

uw budget. Woning in verschillende varianten 

en met vele mogelijkheden. Vaste prijs, incl. 

ontwerp en constructeurskosten, voor aanvang 

bouw. Ontwerp tot oplevering, incl. vergunningen 

wordt volledig verzorgd.  

Oplevering met Vereniging Eigen Huis  

en 1 jaar lidmaatschap. 

Kortom, je droom(t)huis in eigen stijl.

www.variahuis.nl
Tel. 0548 - 54 48 30

(T)HUIS IN JE EIGEN STIJL

Languedoc 

Bergerac

Rhône

Beaujolais

Beaujolais

WWW.VARIAHUIS.NL  |  0548 - 54 48 30

UW EIGEN DROOMHUIS

Roussillon



Onlangs vierde de SGP een nationaal record. Sinds 
november jongstleden zijn wij de oudste partij uit de Neder-

landse geschiedenis. Is de partij nog dezelfde? 

Ja, de partij stoelt nog altijd op hetzelfde fundament, de 
Bijbel. Maar, de leidende vraag voor de SGP is ook nog 
altijd: wat zijn onze antwoorden op de vragen in de maat-

schappij? Daarom is de SGP logischerwijs niet meer dezelfde 
als 100 jaar geleden. Hoe kan het ook anders; de vragen in 

de maatschappij van vandaag de dag zijn andere dan in de 
beginjaren van de SGP. De gegeven antwoorden dus ook. U 
moet rekenen: in de zomer van 1918 was de Eerste Wereld-
oorlog nog niet voorbij, zo’n 90% van de Nederlanders was 

gedoopt en een Koude Oorlog was op dat moment nog 
onvoorstelbaar.

Onze opdracht is niet steeds weer letterlijk dezelfde
woorden uit te spreken zonder te letten op de context waarin 

deze geuit worden, want wie zou hiermee gebaat zijn?
 De opdracht van de SGP is met de Bijbel in de hand 

antwoord te geven op de vragen die vandaag leven in onze 
maatschappij. Dus ja, de SGP verandert soms, zowel van 

toon als van standpunten. 

VOORBEELD
Neem bijvoorbeeld de visie op het Joodse volk en de staat 

Israël. De SGP staat, terecht, bekend als pro-Israël. Waar 
mogelijk springen onze politici en vertegenwoordigers in de

bres voor het land, zijn inwoners en joden wereldwijd. Het 
bestaan van Israël is een bijzonder wonder en Gods volk.

Maar bedenk wel dat de partij op dit standpunt 180 graden  
is gedraaid. Voor de Jom Kippoeroorlog in 1973 waren 
SGP-politici niet uitgesproken vóór Israël en voor de Tweede 
Wereldoorlog zelfs tegen een instroom van Joodse asiel-
zoekers. Dit werd ingegeven door een andere theologische 
opvatting: de kerk in plaats van Israël. Dus één partij, twee 
standpunten, twee contexten, maar altijd diezelfde open 
Bijbel. Verandert de Bijbel? Nee, de tijd was anders, de 
context was anders, de vragen waren anders en ook de 
antwoorden waren anders. 

VERANDERENDE SAMENLEViNG
Sterker nog, ook wanneer de SGP in de afgelopen 100 
jaar nooit haar standpunten opnieuw tegen het licht had 
gehouden, dan nóg zou haar betekenis voor de maat-
schappij gewijzigd zijn. De samenleving is namelijk wel 
veranderd en hierdoor wijzigt ook de betekenis van wat de 
SGP doet en zegt. Of andersom beredeneerd: om hetzelfde 
te zeggen moet je andere woorden kiezen.

Omdat standpunten en toon veranderen spreken ze nooit 
vanzelf en dat is ook niet erg. Het is minstens zo belangrijk 
uit te leggen waarom de SGP iets vindt, want dat geeft inzicht 
in de diepste drijfveren, de basis. Het antwoord kan dan ook 
nooit zijn: we doen dit gewoon omdat we dit al 100 jaar doen. 

Dus ja, de SGP verandert en dat is maar goed ook. Juist door 
te veranderen is de partij in staat relevant te blijven en haar 
doel vast te houden: politiek bedrijven bij een open Bijbel. 
Want die open Bijbel, die staat vast.

Andere tijden vragen om een andere toon en standpunten,  
juist wanneer principes hetzelfde blijven.

door corianne mourits 
Adviseur CommuniCAtie

VERDiEPiNG 15DE BANiER     jaNuarI

andere tijden, andere toon, 
dezelfde principes



FOTOVERANTWOORDiNG
Pagina 1: De zandloper, symbool van de verglijdende tijd. 
Pagina 9: Dirk de Wachter door Leen Wouters Fotografie
Pagina 12a: NRC Handelsblad
Pagina 23 en 25: Cees van der Wal Fotografie

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel mogelijk te regelen.  
Als u meent dat uw materiaal zonder voorafgaande toestemming is gebruikt, verzoeken wij u om contact met 
ons op te nemen via debanier@sgp.nl.  
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Ledenmagazine van de Staatkundig Gereformeerde Partij
SGP.NL

Vóór  
een christelijk Nederland

De tijden veranderen.We kijken om.We kijken vooruit.We kijken in de spiegel.

OP WEG 
NAAR  
2030

In gesprek over stikstof
Boeren anno 2020 En presentatie ledenmagazine

Locatie
Hoeve de Beek
Brinkkanterweg 23, Woudenberg

Datum
D.V. 27 januari 2020

Tijd
19.45 uur

Sprekers

Roelof Bisschop

2e Kamerlid SGP

Steven van Westreenen

adviseur buitengebied

F a c t u rat i e  l i d m a at s c h a p  2 0 2 0
Bent u afdelingslid? Dan kunt u in de tweede helft van 
januari uw factuur verwachten voor het lidmaatschap  
van 2020.
Indien uw e-mailadres bij ons bekend is, ontvangt u de 
factuur per e-mail, maar anders per post. Uw (gewijzigde) 
e-mailadres kunt u doorgeven via administratie@sgp.nl
Dat geldt ook voor eventuele adreswijzigingen.

GIFTEN EN FaCTuurBETaLINGEN
Wij zijn ontzettend dankbaar voor alle giften die wij ontvangen 
van leden, kiezers en belangstellenden. Bij betalingen zien wij 
geen naw-gegevens. Betalingen van facturen en giften zijn hier-
door moeilijk in onze administratie te verwerken.
Daarom vragen wij u om:

-  Facturen via i-Deal te betalen, of het factuurnummer te vermelden.
-  Het betalingskenmerk te gebruiken wanneer u een gift geeft via 

een acceptgiro. Deze is namelijk gekoppeld aan uw gegevens.
-  Als u een losse gift geeft, uw postcode en huisnummer te 

vermelden.

EVENEMENT EurOPEES ParLEMENT

“DRONES EN ROBOTS 
OP DE BOERDERiJ”

Welke kansen biedt digitalisering in de landbouw?  
En wat zijn de visies op het herziene Gemeenschappelijke 

Landbouwbeleid (GLB) van de Europese Unie?

 Wanneer: woensdag 29 januari, 10.00 uur
 Waar:  Wiertzstraat 60, Brussel,  

Europees Parlement, zaal PHS 1A2
 Wie:  Bert-Jan Ruissen in gesprek met experts 

van de Wageningen Universiteit,  
de Europese Commissie en de Europese 
landbouworganisatie Copa-Cogeca, etc.

Gratis toegang – voertaal Engels

Informatie: bert-jan.ruissen@ep.europa.eu
Aanmelden: communications@lof2020.eu
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COLOFON
PARTiJBuREAu 

Dinkel 7, 3068 HB Rotterdam 
E info@sgp.nl  

T 010 - 720 07 70  
Telefonische bereikbaarheid:  

maandag t/m vrijdag, 9.00 – 16.30 uur

DiRECTEuR PARTiJ BuREAu  
drs. J.W. van Berkum  

E jwvanberkum@sgp.nl 

REDACTiE  
M.F. van Leeuwen en  

drs. J.W. van Berkum (hoofdredactie),  
J.S. van der Ree Doolaard (eindredacteur),  

mw. C. Nieuwenhuis MA,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en  

M. de Bruyne  
E debanier@sgp.nl

AFDELiNG COMMuNiCATiE  
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl  

BESTuuRDERSVERENiGiNG  
T 010 - 720 07 79  

E vholleman@sgp.nl  

WETENSCHAPPELiJK iNSTiTuuT  
T 010 - 720 07 85  

E wi@sgp.nl 

SGP-JONGEREN  
T 010 - 720 07 80  

E beleidsadviseur@sgpj.nl 

EERSTE KAMER  
Binnenhof 22, 2513 AA Den Haag  

T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag  

T 070 - 318 30 45  
E sgp@tweedekamer.nl  

EuROPEES PARLEMENT  
E bert-jan.ruissen@europarl.europa.eu  

I eurofractie.sgp.nl 

STiCHTiNG VORMiNGSACTiViTEiTEN 
OOST-EuROPA  
E voe@sgp.nl 

FiNANCiËLE ADMiNiSTRATiE  
E finadmin@sgp.nl 

LEDENADMiNiSTRATiE  
E administratie@sgp.nl 

Opzegging van lidmaatschap of  
abonnement dient schriftelijk te  

geschieden voor 1 december. 

VORMGEViNG  
De Groot - grootsgedrukt.nl 

I grootsgedrukt.nl

ADVERTEREN  
Voor advertentiemogelijkheden  

en tarieven kunt u contact opnemen 
met Novente. 

E wdankers@novente.nl

MAANDAG 27 JANuARi

SGP Amersfoort
Thema-avond Energietransitie
Astrid Janssen (wethouder) en Chris Stoffer
19.30 uur
Amersfoort, Stadhuisplein 7, De Observant

WOENSDAG 12 FEBRuARi

Tijdrede afd. Kapelle
ds. B.L.P. Tramper
19.30 uur
Kapelle, Goessestraatweg 18, Petrakerk

DONDERDAG 13 FEBRuARi

Thema-avond pkv Zuidoost Flevoland
Euthanasie, heilzaam of heilloos?
Diederik van Dijk, Henk Vergunst, een 
pro-euthanasiearts en SGP-jongeren
20.00 uur
Lelystad, Zuiderwagenplein 12, Bethelkerk

VRiJDAG 21 FEBRuARi

Openbare avond SGP Molenlanden
“Stikstof”
Prof. dr. Wim de Vries
Roelof Bisschop
19.45 uur
Bleskensgraaf, De Spil

DiNSDAG 25 FEBRuARi

Tijdrede pkv Ederveen
ds. D.E. van de Kieft
19.30 uur
Ederveen, Hoofdweg 187, geb. GGiN

WOENSDAG 18 MAART

Tijdrede pkv Scherpenisse
Ds. G.W.S. Mulder, 19.30 uur
Scherpenisse, Schoolstraat 4 Geb. GG

DONDERDAG 26 MAART

Tijdrede pkv Neerijnen
ds. A. van Voorden
19.30 uur
Waardenburg, Dorpsstraat 1, geb. GG

DiNSDAG 31 MAART

Tijdrede SGP Zwartewaterland
Ds. IJ. R Bijl
19.30 uur 
Genemuiden, Bereklauw 1, geb. HHG

DONDERDAG 2 APRiL

Tijdrede SGP Elburg
ds. D. Zoet uit Garderen
19.30 uur
Doornspijk, Zuiderzeestraatweg West 104, 
geb. HHG

WOENSDAG 22 APRiL

Tijdrede pkv Ede
ds. D.C. Flapper
19.30 uur
Ede, Schaapsweg 75, geb. OGG

WOENSDAG 13 MEi

Tijdrede SGP Middelburg
Ds. J.C. den Ouden
19.30 uur
Arnemuiden, Van Cittersweg 2R, geb. HHG

DiNSDAG 22 SEPTEMBER

Tijdrede SGP Zwartewaterland
Ds. A.A Egas
19.30 uur 
Genemuiden, Stuivenbergstraat 51, geb. 
Herv. Centrum

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende De Banier verschijnt op donderdag 20 februari. De kopij kan tot en met 
dinsdag 4 februari bij de redactie worden ingestuurd. U kunt zich richten tot Sjon van der 
Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op 26 maart verschijnen.

AGENDA
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reflectie op  
de toekomst

Hoort het jaar 2020 nu bij de tien jaren die achter liggen? Of is het jaar 2020 het 
begin van de toekomst? Hoe dan ook, het tweede decennium van de 21e eeuw is 
geschiedenis, het derde decennium breekt aan. Tijd voor een reflectie!

door peter schalk 
frACtievoorzitter sGP eerste KAmer
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r
ondkijken in 
de geschie-
denis en in 
de toekomst 
kan maar met 
een beperkte 
scope. Er is 
te veel om op 

te noemen. Maar er zijn wel opvallende 
kwesties, zowel wereldwijd als op de 
schaal van Nederland. Denk aan de de 
wereldwijde politieke spanningen, de 
economische ontwikkelingen, de maat-
schappelijke onrust.

WERELDWiJDE SPANNiNGEN
Het is overduidelijk: de spanningen tussen 
de volkeren nemen toe. Misschien wel 
het meest door de onvoorspelbaarheid 
in de gedragingen van de (wereld)leiders. 
Het ragfijne zoeken naar consensus 
na de Koude Oorlog lijkt voorbij. Poli-
tieke spanningen lopen gemakkelijk op 
door onderlinge beschuldigingen, forse 
uitspraken over en weer en het opzeggen 
van allianties en verdragen. 
Het Midden-Oosten staat als altijd in 
brand. Geen rust voor Israël, als enige 
democratische rechtsstaat in die regio. 
Voortdurende en oplopende spanningen 
tussen andere landen onderling of 
wereldwijd.
En dichterbij, zelfs in de landen die echt 
op elkaar aangewezen zijn, op Europees 
niveau, lijkt het steeds ingewikkelder om 
consensus te bereiken, om tot afspraken 
te komen. De onvoorspelbaarheid in het 
proces van de vorming van een Europese 
Commissie spreekt boekdelen. En de 
besluitvormende ontmoetingen van de 
lidstaten duren eindeloos, de compro-
missen zijn zielloos.
Wat wel verbindt op wereldniveau is de 
zorg om het klimaat. Overal in de wereld 
staan mensen op om de regeringen op te 
roepen zich te bezinnen, maatregelen te 

treffen, klimaatdoelen te halen. Natuur-
lijk is het denken over milieu en klimaat 
niet van de laatste jaren, maar de heftige 
reacties zijn veelal ontstaan sinds het 
economisch beter gaat.

ECONOMiSCHE SCHOMMELiNG
Het begin van het tweede decennium 
was economisch gezien dramatisch. De 
crisis op de financiële markten werd 
gevolgd door een economische crisis die 
zijn weerga niet heeft. Vreemd genoeg 
hebben de meeste mensen daar geen 
snee brood minder om gegeten. Maar 
dat gold niet voor iedereen. Velen 
werden geraakt in hun dagelijks werk. 
Bedrijven vielen om, de werkloosheid 
nam toe, de armoede ook. Het fenomeen 
van de voedselbank zegt genoeg.
Gelukkig is er een omslag gekomen. 
Het economisch tij keerde halverwege 
het tweede decennium. De economie 
groeide en bloeide, de werkloosheid 
nam af en de krapte op de arbeidsmarkt 
nam van de weeromstuit toe. Je zou 
verwachten dat het nu allemaal beter 
zou worden.
Niets bleek minder waar. Met de komst 
van de nieuwe welvaart groeide ook de 
ontevredenheid. Op zich is dat begrij-
pelijk, zeker voor de sectoren waar het 
jaren krap geweest was. Denk aan de 
publieke sectoren. De salarissen bij de 
overheid hebben jaren op nul gestaan, 
de salarissen in het onderwijs en de zorg 
bleven achter, terwijl de werkdruk daar 
fors toenam. De reacties op het uitblijven 
van oplossingen zijn heftig.
Nog heftiger zijn de reacties op de 
wijze waarop de economische groei tot 
stilstand wordt gedwongen door de 
milieueisen en de klimaatakkoorden. De 
acties van boeren en bouwers zijn het 
meest in het oog springend. Maar dat 
maakt het maatschappelijke debat niet 
bepaald gemakkelijker.
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 MAATSCHAPPELiJKE ONRuST
Er is een heftige strijd gaande tussen 
de belangen van het klimaat en de 
economie. Het klimaat roept: stop met 
groeien. De economie roept: laat ons 
groeien. Tussen die beide belangen 
wordt het lastig manoeuvreren. In die 
impasse zal de politiek een antwoord 
moeten vinden dat maatschappelijk 
gedragen wordt.
Daarbij maakt de politiek het zichzelf 
niet gemakkelijk. Een recent voorbeeld 
is de Spoedwet aanpak stikstof. Deze 
wet was van cruciaal belang om 18.000 
bouwprojecten weer op gang te krijgen. 
Daar zal de bouwsector mee geholpen 
zijn, maar de landbouwsector, bijvoor-
beeld, voelt dat de spanning daardoor 
kan toenemen. Voor de boeren is het 
immers zeer ondoorzichtig op welke 
wijze er gemeten wordt, en welke conse-
quenties dat voor hen heeft. Vandaar 
dat in de Eerste Kamer een motie Schalk 
over openheid en toegankelijkheid over 
de onderbouwing van stikstofrekenmo-
dellen is ingediend en aanvaard. 
Duidelijkheid is noodzakelijk. Dat zal in 
de komende tijd alleen maar belangrijker 
worden. De overheid zal maatregelen 
moeten nemen, maar die maatregelen 
moeten dusdanig duidelijk gecommu-
niceerd worden dat de samenleving ze 
gaat aanvaarden. Het draagvlak zal van 
cruciaal belang zijn voor de ontwikke-
lingen in het derde decennium.

EEN SPADE DiEPER
Wat zal de toekomst brengen? Je bent 
geneigd om vanuit de drie genoemde 
aspecten de rekening op te maken, de 
toekomst uit te zetten. Maar dat kan 
niet, voordat we eerst een spade dieper 
steken. Want wat is er in feite aan de 
hand? Je zou voorspoed verwachten, 
maar de economie zit op slot. Je zou 
dankbaarheid verwachten, maar de 
ontevredenheid groeit.
Dat komt misschien doordat we vooral 
zien op wat voor ogen is. De politieke 
werkelijkheid wereldwijd is te volgen 
via de media. De economische vooruit-
gang is te meten via het CPB (Centraal 
Planbureau). Zelfs het klimaat kan geduid 

worden met behulp van de meetinstru-
menten. Maar de diepere oorzaak, de 
werkelijke crisis, zit dieper. Nederland 
worstelt met een veel ernstiger crisis: de 
morele crisis! Dat is het gevolg van het 
opzijschuiven van de moraal die opkomt 
uit de heilzame Tien geboden. Die zijn 
door God gegeven, ons ten goede. 
Dat betekent dat het consequenties heeft 
als Gods Naam wordt misbruikt, als Gods 
dag wordt verpatst aan de economie, als 
het door God geschonken leven in eigen 
hand wordt genomen, als de seksuele 
moraal wordt aangepast aan de gender-
behoeften. Een samenleving die denkt 
dat God naar de rand kan worden gema-
noeuvreerd komt in de problemen.

DERDE DECENNiuM
Een reflectie op het voorliggende derde 
decennium is tasten in het duister. We 
weten niet waar het naartoe gaat op 
wereldniveau. Zo af en toe houden we de 
adem in, als er geruchten van oorlogen 
zijn. We hebben geen idee welke econo-
mische vooruitzichten ons wachten. De 
geschiedenis leert dat er schommelingen 
zullen zijn, maar wanneer en hoe is voor 
ons verborgen. We vragen ons af hoe het 
verder moet met klimaat en milieu.  
Maar het klimaat wordt niet geregeld 
door klimaatakkoorden, cijfers en 
tabellen.

We moeten beseffen dat de wereldvrede 
of de wereldoorlogen in Zijn handen 
liggen. We moeten beseffen dat econo-
mische voorspoed en tegenspoed uit Zijn 
hand komen. We moeten beseffen dat 
zomer en winter, regen en droogte, uit 
Hem voortkomen.  
Dus, dan maar stoppen met werken, geen 
politiek meer bedrijven, de boel de boel 
laten? O nee, juist nu, op de drempel van 
het nieuwe decennium is het van belang 
om te doen wat onze hand vindt om te 
doen. We moeten werken op de plaats 
die ons is toegeschikt, ook in het politieke 
leven. We moeten leven in het diepe besef 
dat de Heere regeert. Dan gaan we met 
een gerust hart de onbekende toekomst 
van het derde decennium tegemoet, met 
kinderlijk vertrouwen.

“Met gerust 
hart en 

kinderlijk 
vertrouwen 
de toekomst 

tegemoet.”
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VOOR EEN AMBiTiEuS EN  

REALiSTiSCH KLiMAATBELEiD

juli 2016. Het dak van het partijbureau van de SGP wordt een stuk drukker 

bevolkt dan normaal. Waar gewoonlijk hoogstens een paar mussen of meeuwen 

de drukke mensenwereld onder hen bekijken, staan er nu een Kamerlid en drie 

kinderen. Wie goed kijkt, ziet dat ze iets in hun handen hebben. Plots fladderen 

er vier duiven weg. “Kijk, daar gaan ze!”.

Even later zitten ze binnen en wordt er nagepraat.  
“We hebben duiven losgelaten om te vieren dat er zonnepa-
nelen op het dak zijn” legt het meisje uit. “Zon is beter voor 
het milieu” weet het jongetje. “Precies” beaamt Dijkgraaf “met 
zonnepanelen hebben we minder kolen en minder gas nodig 
en hebben jullie ook een schone toekomst”. Zo worden de 
zonnepanelen op het dak van de SGP in gebruik genomen*.

MOTIES SGP-jONGErEN
Die zonnepanelen liggen er niet zomaar; die kwamen er na 
een motie van SGP-jongeren op het partijcongres van de SGP. 
SGP-jongeren heeft in het achterliggende decennium vaak 
aandacht gevraagd voor het belang van duurzaamheid.  
Zo werden dankzij een amendement van SGP-jongeren duur-
zame energiedoelen in het verkiezingsprogramma voor de 
Tweede Kamerverkiezingen van 2017 opgenomen. 
SGP-jongeren pakt deze rol vaak, omdat we nogal eens aarzeling 
in de achterban signaleren: is duurzaamheid geen links thema? 
Gaat klimaatbeleid niet uit van een maakbaarheidsgedachte? 
Hoewel deze aarzeling begrijpelijk is, is het toch geen goede reflex. 

VErSTaNDIG BELEID
Rentmeesterschap is namelijk een voluit Bijbels thema en 
klimaatverandering is een reëel, bestaand probleem. Een van 
de grootste uitdagingen van de 21e eeuw is daarom om niet 
langer vervuilende, fossiele brandstoffen te gebruiken die 
slecht zijn voor het milieu en waarmee we ook nog eens voor 
miljarden allerlei dubieuze oliesjeiks sponsoren. Deze omslag 
naar duurzame energie moet tegelijkertijd wel zó plaatsvinden 
dat iedereen, dus óók mensen met een kleine portemonnee, dit 
kunnen betalen. Dat vraagt om verstandig beleid. De SGP is in 
de ideale positie om juist dít geluid te laten horen.
Ga maar na. Enerzijds zal de SGP niet weglopen voor de 
verantwoordelijkheid om goed voor de schepping te zorgen, 
zoals de PVV en FvD wél doen. Anderzijds geloven we niet in 
de maakbaarheid van de schepping, waardoor we niet worden 
meegesleept in het idee om ‘de aarde te redden’, een kreet die 
nogal eens in D66- of GroenLinkskringen wordt gehoord. In het 
decennium dat voor ons ligt, zal veel klimaatbeleid gemaakt 
worden. Aan ons, SGP’ers, is de schone taak gegeven om in de 
discussies over dit beleid te laten zien dat een goede rent-
meester zowel ambitieus als realistisch is!

door pieter meijers 
PolitieK bestuurslid sGP-jonGeren

* youtube.com/watch?v=SN22V0RXr7s
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EXPOSITIE   “STATENVERTALiNG.
GESCHiEDENiS EN BETEKENiS”

roelof bisschop 
tweede KAmerlid

Eén van de bijzondere onderdelen van de 

expositie over de Statenvertaling die 

momenteel te zien is in het gebouw van de 

Tweede Kamer, is het laatste ‘object’. 

Geen origineel stuk of kunstvoorwerp, 

maar een ‘overschrijfbijbel’, een 

schrijfboek met pen, en een stoel. Iedere 

bezoeker wordt hier uitgenodigd om in alle 

rust zelf een Bijbeltekst over te schrijven. 

Van die gelegenheid wordt dankbaar 
gebruikgemaakt. Van teksten in schoon-
schrift tot een ongeoefende kinderhand, 
ze komen inmiddels allemaal in het 
schrijfboek voor. Meerdere keren treffen 
we Joh. 3:16 aan: “Want alzo lief heeft 
God de wereld gehad, dat Hij Zijn enig-
geboren Zoon gegeven heeft, opdat een 
iegelijk die in Hem gelooft, niet verderve, 
maar het eeuwige leven hebbe.” 
Soms voegt de schrijver of schrijfster 
er iets persoonlijks aan toe: “Ps. 63:8, 
Want Gij zijt mij een hulp geweest, in 
de schaduw van Uw vleugelen jubel 
ik. Onze trouwtekst en trouwdag. 28 
november ‘96/ 28 november ‘19”. Of: 
“De Heere is mijn Herder, mij zal niets 
ontbreken… Psalm 23, lievelingspsalm 
van mijn moeder”.
Aan buitenlandse gasten die geen 
Nederlands kennen, ontgaat soms de 
precieze bedoeling van dit schrijfboek. 
Dus waarderende opmerkingen over het 

fraaie parlementsgebouw en bedankjes 
in het Engels, Spaans of Tadzjieks 
vinden ook een plek tussen de teksten. 
Evenals af en toe een puberale opmer-
king trouwens. Maar ja, met de tien-
tallen schoolklassen die wekelijks deze 
tentoonstelling passeren, is dat blijkbaar 
niet te voorkomen.

STATEN-GENERAAL
De voorzitter van de Tweede Kamer, 
mevrouw Arib, opende deze expositie 
op 26 november 2019 met een betrokken 
verhaal over de betekenis van de Staten-
vertaling. Voor haar was het geen vraag of 
dat wel kon, een tentoonstelling over de 
Statenbijbel in het gebouw van de Tweede 
Kamer. Natúúrlijk moest daar ruimte voor 
zijn, vond zij. Er is immers maar één volks-
vertegenwoordiging in de wereld die ooit 
een vertaling van de Bijbel heeft gefinan-
cierd: de Nederlandse Staten-Generaal. 
Daarmee is de Statenvertaling onlosma-

kelijk verbonden met de Nederlandse 
geschiedenis en identiteit.
Om die verbondenheid zichtbaar te 
maken, komt in de expositie de rol van 
de Staten-Generaal nadrukkelijk aan de 
orde. Het initiatief voor de Statenver-
taling lag bij de Synode van Dordrecht 
(1618-1619), maar officieel waren de 
Staten-Generaal de opdrachtgevers (en 
financiers). Dat vinden we ook terug in de 
naam van deze Bijbelvertaling: Staten-
bijbel of Statenvertaling.
Zijn invloed op de Nederlandse taal 
was enorm. We gebruiken nog dage-
lijks allerlei uitdrukkingen die aan hem 
ontleend zijn – al tasten sommigen 
misschien in het duister(!) welke dat 
zijn. Ook verschillende objecten in de 
expositie tonen hoe groot de maat-
schappelijke invloed van de Bijbel en/of 
Statenvertaling in ons land is geweest. De 
broeksknoop met Jozef en de vrouw van 
Potifar is bekend, maar de diapresenta-
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ties over schilderijen en boektitels geven 
nog veel meer inzicht.
Die betekenis is er tot op de dag van 
vandaag. De reformatorische gezindte 
koestert deze vertaling voor persoonlijk 
en kerkelijk gebruik, maar ook heden-
daagse kunstenaars ontlenen er inspi-
ratie aan. De expositie laat dat bijvoor-
beeld zien door de Handgeschreven 
Statenbijbel van Sarah van der Lijn 
(2010-2012) en het Kunstproject bios [bible] 
in Dordrecht (2018-2019).

DOEL
“Hij is niet zo groot, hè, deze expositie”, 
reageert soms een bezoeker. Dat klopt. 
De opzet van deze tentoonstelling is niet 
om zoveel mogelijk objecten te laten 
zien, want dan hadden we die minstens 
vijf keer zo groot kunnen maken. De 
bedoeling is wel om in hoofdlijnen de 
geschiedenis en betekenis van de Staten-
vertaling in beeld te brengen. 

Wat is er dan zo bijzonder aan deze 
expositie? Waarom zou iedereen die 
moeten bezoeken? In de eerste plaats 
omdat voor het eerst op deze manier 
aandacht wordt besteed aan de Staten-
vertaling: een expositie in de politieke 
omgeving van de Staten-Generaal in een 
vrij toegankelijke ruimte voor het publiek. 
Dat alleen al is uniek. 
Daarnaast toont deze expositie een 
aantal objecten die nog niet eerder op 
deze manier samen te zien geweest zijn. 
Neem de beide kisten, de ‘Synodekist’ 
en de ‘Statenbijbelkist’. Beide bevinden 
zich in de collectie van het museum 
Catharijneconvent Utrecht, maar daar is 
slechts de ‘Synodekist’ onderdeel van de 
vaste expositie. Hier worden ze naast 
elkaar getoond.

We hopen dat deze expositie enerzijds 
bijdraagt aan de herwaardering van de 
Statenvertaling als cultureel erfgoed, 

maar anderzijds ook leidt tot verwonde-
ring over de zegen die deze vertaling van 
de Bijbel onder ons volk heeft gehad.

Bezoeken
De expositie is tot eind februari 
gratis te bezoeken in de Staten-
passage (publieksruimte) van 
de Tweede Kamer, ingang 
Lange Poten 4. Vooraf digitaal 
aanmelden via bezoekers.twee-
dekamer.nl of ter plekke via de 
zuilen bij de ingang. Vergeet niet 
uw legitimatiebewijs. 
Zolang de voorraad strekt, 
kunnen bezoekers tevens koste-
loos een catalogus meenemen.
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Xxxx“ God regeert.  
Dat geeft hoop.”

De raad van de gemeente apeldoorn is de representatiefste van 

Nederland. In de hoofdstad van de Veluwe komt de zetelverdeling 

nagenoeg overeen met die van de Tweede Kamer in de hofstad. 

De SGP-fractie telt 2 van de 39 raadszetels. We gaan in gesprek 

met fractievoorzitter Henk van den Berge.

Wat valt jou als SGP-raadslid op als je 

terugblikt op de afgelopen tien jaar? 

“De liberalisering en individualisering 
van de moraal vind ik een zorgelijke 
ontwikkeling. Het uitgangspunt van het 
Apeldoornse bestuur is dat de inwoners 
op ethisch terrein zelf moeten kunnen 
doen wat ze zelf goed vinden. Vandaar dat 
alle zondagen zijn vrijgegeven als koop-
zondag. Het staat iedere ondernemer 
vrij om zijn zaak te openen of gesloten te 
houden. Vooral de VVD is pleitbezorger 
van wat zij ‘ondernemersvrijheid’ noemt. 
In de praktijk hebben ondernemers 
onderling afgesproken dat er om de twee 
weken een koopzondag is. Er blijkt bij 
consumenten toch minder belangstelling 
te bestaan voor shoppen op zondag.”

Welke verandering springt eruit?

“De decentralisaties in het sociaal 
domein in 2015. Daardoor kregen 
gemeentebesturen veel meer taken 
en verantwoordelijkheden voor zorg, 
jeugd en welzijn. Op zichzelf een goede 
ontwikkeling. Wel blijkt het in de praktijk 

geen gemakkelijke opgave te zijn. Vooral 
doordat er in Apeldoorn een fors finan-
cieel probleem ontstaat.
Die krappere financiële kaders zijn 
overigens ook veroorzaakt door de 
economische crisis. Die heeft geleid 
tot een herbezinning op de vraag wat 
de kerntaken zijn van een gemeente. 
Er is in de uitgaven gesneden. Bij het 
verstrekken van subsidies voor sport en 
cultuur wordt nu meer gelet op nut en 
noodzaak. Ik vind het bijvoorbeeld posi-
tief dat het voor gezinnen met een laag 
inkomen mogelijk wordt gemaakt dat 
hun kinderen wel lid kunnen worden van 
een sportclub. Voor gezinnen met hogere 
inkomens is zoiets niet nodig.”

Hoe gaat het met de lokale democratie? 

Wat neem je waar?

“De betrokkenheid van burgers op 
politieke zaken is gaandeweg gewijzigd. 
Vooral bij de wijkraden in Apeldoorn zie 
ik de betrokkenheid afnemen. Met de 
dorpsraden in Uddel en Beekbergen gaat 
het redelijk goed. Burgers organiseren 
zich wel bij specifieke issues in hun directe 
omgeving, zoals de plaatsing van windtur-
bines, een kunstobject of de aanleg van 
een weg. Maar gelukkig is er niet alleen 
verzet tegen beleidsvoornemens. Het 
gebeurt ook dat burgers initiatief nemen 

omdat ze in hun buurt een speelplek voor 
kinderen willen.”

Wat betekenen deze ontwikkelingen 

voor raadsleden?

“Als gemeenteraadslid moet je je nog 
meer concentreren op de hoofdlijnen 
van beleid en tegelijk de burgers daar 
goed bij betrekken. Wil je een goede 
omgevingsvisie vaststellen, dan heb je 
daarvoor draagvlak nodig. Ligt die visie 
er, dan heb je als raadslid een goed 
kader, aan de hand waarvan je het 
college van B en W scherp kunt houden.”

Wat vergt de komende tijd waakzaam-

heid van SGP-raadsleden?

“Als SGP’er moet je telkens praktische 
problemen combineren met Bijbelse 
principes. Neem nu zo’n actuele kwestie 
als het afsteken van vuurwerk rond de 
jaarwisseling. Als SGP’er ben ik daar altijd 
tegen geweest. Niet alleen omdat dit 
gebruik refereert aan oeroude heidense 
gewoonten, maar ook omdat het tot 
schade aan de gezondheid van mensen en 
de schepping leidt. Dan hebben we het nog 
niet eens gehad over de publieke en private 
eigendommen. Apeldoorn is een voorloper 
als het gaat om een verbod op vuurwerk. 
We zien nu meer gemeenten volgen. En 
hopelijk doet de Tweede Kamer dat ook.”

door jan schippers
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Op welk punt is alertheid van raads-

leden gewenst?

“Waar raadsleden alert op moeten zijn, 
is de besluitvorming in samenwerkings-
verbanden met andere gemeenten. 
Vooral raadsleden in kleinere gemeenten 
komen hierdoor op grotere afstand te 
staan. Of ze worden voor voldongen 
feiten geplaatst. Daarmee doe je de 
lokale democratie geen recht.”

Waar zou de SGP meer op moeten 

letten?

“Ook voor de SGP geldt dat stemmen 
en leden niet vanzelf komen aanwaaien. 
De presentie op ledenvergaderingen 
neemt af. In Apeldoorn hebben we zo’n 
250 leden, maar op een vergadering 
komt een schamele vijf procent daarvan 
opdagen. Betrokkenheid van leden is 

belangrijk. Met name de jongere gene-
ratie is nauwelijks present. Daar moet de 
partij als geheel grondig over nadenken.”

Wat stemt jou hoopvol voor de toekomst? 

“Hoopgevend is dat God regeert. Hij 
staat boven alles. Als mens draag je de 
verantwoordelijkheid om te doen wat in 
je vermogen ligt. Maar mensen moeten 
hun grenzen kennen. Dat geldt in het 
bijzonder voor politici.”

Kijkend naar gemeentelijke politiek, 

waarover ben je positief gestemd?

“Waar ik positief over ben, is de samen-
werking met andere partijen. Om iets 
te realiseren ben je als politicus daarop 
aangewezen. Daarbij merk ik dat een 
lokale SGP-fractie mede beoordeeld 
wordt op wat de SGP-fractie in de 

Tweede Kamer doet. De combinatie van 
principiële ‘belijndheid’ en praktische 
nuchterheid spreekt aan. Andersom 
kan ‘Den Haag’ misschien ook iets van 
‘Apeldoorn’ leren. Want door het accent 
op een goed sociaal beleid en profilering 
op duurzaamheid krijgt de SGP bij lokale 
verkiezingen hier nog meer stemmen 
dan bij nationale.”

Heb je een suggestie voor de SGP?

“Leer ook van andere partijen. Ik zie 
weleens dat collegafracties van SP of 
PvdD vanuit hun landelijke partijkantoor 
een notitie aangereikt krijgen over een 
thema waarover zij een motie kunnen 
indienen. Op die manier zou de SGP zich 
ook in de volle breedte kunnen profileren 
op onderwerpen die aansprekend zijn 
voor de mensen in het land.”
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Kies voor karakter!
Deze slogan kozen we in Lisse toen we ons voorbereidden op de 

verkiezingen van 2014. De gedachte was dat we om ons heen 

nogal eens gebrek aan karakter tegenkwamen. Het meewaaien 

met de wind en waan van de dag. Het koste wat kost dingen naar 

de gunst van de kiezer. We wilden daar het SGP-geluid tegenover 

zetten: een stabiele partij met een eigen karakter. Met een rechte 

rug en een heldere boodschap. En dat geldt uiteindelijk voor de 

hele partij. Want welke slogan je ook kiest, dat is altijd onze 

intentie geweest. Gods Woord als vast fundament. En integere, 

betrouwbare politici en bestuurders in het publieke domein.  

JEZELF BLiJVEN
De periode 2000-2020 lijkt een overzich-
telijk tijdvak. De maalstroom van de tijd 
bracht echter de nodige veranderingen 
met zich mee. Het dualisme werd inge-
voerd. Tientallen gemeenten zijn gefu-
seerd. Sociale media deden hun intrede. 
De secularisatie zette verder door en 
noem maar op. Te midden van deze 
veranderingen deden SGP-politici en 
bestuurders hun werk. Enerzijds bleven 
ze dezelfde klare wijn schenken; ander-
zijds zochten ze naar mogelijkheden om 
de boodschap passend bij deze tijd te 
verpakken. Bewust van de veranderende 
omgeving en tegelijk jezelf blijven.    

BESTuuRLiJKE 
VERANTWOORDELiJKHEiD
De SGP heeft gelukkig een goede naam 
als het gaat om gedegen en betrouwbare 
bestuurders. Dat wordt opgemerkt en 
gewaardeerd. In de afgelopen decennia 
is het aantal raadsleden stabiel gebleven 
of licht gegroeid. Tegelijkertijd is het 
percentage bestuurders van SGP-huize in 
gemeenten en provincies toegenomen, 
ook daar waar je dat niet direct zou 
verwachten. In veel gemeenten, provin-
cies en waterschappen hebben SGP’ers 
bestuurlijke verantwoordelijkheid 
gedragen en mede het beleid richting 
mogen geven. En dat gebeurt tot op de 
dag van vandaag. Het opmerken waard! 

RuST BEWAREN EN KOERS HOuDEN
Vooruitkijkend, lijkt het morele kompas 
belangrijker dan ooit. We staan voor de 
opdracht en uitdaging om in woelige 
wateren koers te houden. Dat is onze 
roeping; we zijn het onze kiezers verplicht 
en onze samenleving is erbij gebaat. 
De komende jaren zijn capabele poli-
tici en bestuurders nodig. SGP’ers die 
kwaliteit leveren in een politieke context 
die complexer wordt. Daar ligt voor de 
bestuurdersvereniging de komende jaren 
een taak. Oog voor (jong) talent, vorming 
en toerusting van beginnende en erva-
rener bestuurders. We hebben ze hard 
nodig. Laten de SGP-jongeren van nu, de 
bestuurders zijn van de toekomst! 

Ook in het komende decennium moeten 
we blijven nadenken over een passende 
vertolking van onze boodschap. Dat 
betekent met zorg onze woorden kiezen 
en ons realiseren wat deze woorden voor 
uitwerking hebben bij anderen. 
We kunnen de komen de jaren niet 
zonder een vaste koers en een werkelijk 
fundament. We hebben wijsheid, inzicht 
en rust nodig. In de wetenschap dat Hij 
regeert. Zo kernachtig samengevat in het 
bekende lied: 

Rust mijn ziel, uw God is Koning,
heel de wereld Zijn gebied. 
Alles wisselt op Zijn wenken, 
maar Hij Zelf verandert niet. 

door evert jan nieuwenhuis 
voorzitter bestuurdersvereniGinG
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Een kersvers decennium! Tien hele jaren: dat lijkt lang.  
Tenminste, als je jong bent. Veel ouderen onder ons zullen zeggen: tien jaar is niets! 

door bert-jan ruissen 
lid vAn het euroPees PArlement voor de sGP

“De tijd gaat snel, gebruikt haar 
wel”, zeggen ouders wel eens als 
hun kinderen weer op de bank 
liggen te niksen.

DOORZETTENDE TRENDS?
Hoe kunnen we de komende 
tien jaar goed benutten? Hoe ziet 
Nederland, Europa of de wereld 
eruit aan het einde van het splin-
ternieuwe decennium? 
Als je de huidige trends door-
trekt, zou je zeggen: nog minder 
kerken, nog meer klimaatacties, 
nog meer macht voor de Euro-
pese Unie, nog meer onrust in het 
Midden-Oosten, nog slimmere 
smartphones, enz.

Of het zo toegaat, weten we niet. 
Dat is in Gods Hand, maar we 
hebben wel onze verantwoorde-
lijkheid. Willen wij dat de samen-
leving verandert, en zo ja:  
hoe dan?
Juist daarvoor is de SGP opge-
richt, als oudste politieke partij 
van Nederland ooit. We willen 

het goede behouden, het slechte 
aanpakken en verbeteren.

Ons doel mag bekend zijn: een 
samenleving die meer op Gods 
Woord gebaseerd is. En daarvoor 
is veel werk te doen, in Nederland 
en in Europa.

iNTEGRATiE AFREMMEN
Wat de Europese Unie betreft: 
het is nodig om de integratie af te 
remmen. Sommige Europese leiders 
lopen met de eenwording zo hard, 
dat ze ondertussen de steun van de 
achterban verliezen. Europa moet 
geen doel zijn, maar een middel.
En we moeten er zeker voor 
waken dat seculiere politici hun 
ideeën doordrukken: Europa 
heeft terecht geen bevoegd-
heid op gebieden van zaken als 
abortus - daarin verschillen we 
sterk van bijvoorbeeld D66.

Willen we dat immigratie over tien 
jaar nog steeds een probleem is 
voor de EU-landen?  

Maar ook hier: of dat zo blijft, ligt 
mede aan onze inzet.

SGP MET iNVLOED
Als SGP hebben we gelukkig 
invloed. De laatste tien jaar is 
het percentage stemmen bij de 
verkiezingen zelfs met een kwart 
gestegen. Ook in absoluut aantal 
groeit de SGP. Als we die trend ook 
eens doortrekken naar 2030...?

En dat kan door betrouwbaar, 
Bijbels en betrokken te blijven. En 
daarbij is kennis de basis: kennis 
van de Bijbel, van de samenle-
ving, van de mensen. Zodat we 
leiders kunnen onderscheiden van 
misleiders. “Zodanig is de kennis 
der wijsheid voor uw ziel; als gij ze 
vindt, zo zal er beloning wezen, en 
uw verwachting zal niet afge-
sneden worden”, Spreuken 24:14.

Hopelijk kunnen we dan in 2030 
terugkijken en zeggen: ja, die 
voorbije tien jaar hebben we goed 
gebruikt.

“ Europa moet 
geen doel 
zijn, maar 
een middel.”

“ De tijd gaat snel, 
gebruikt haar wel”
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De Stichting Gemoedsbezwaarden tegen  
Verzekeringen heeft als doel individuele  

en collectieve voorlichting geven aan  
en belangenbehartiging van 

gemoedsbezwaarden tegen verzekeringen.

Voor € 10,00 per kalenderjaar bent u donateur 
van de stichting en steunt u haar werk. U krijgt 
dan de door de stichting opgestelde praktische 
en principiële brochures gratis toegezonden. 
Ook ontvangt u enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief met daarin actuele informatie.

Telefonische vragen en donateuraanmelding 
tijdens kantooruren:

0488 - 44 91 54, of via e-mail:  
voorlichting@gemoedsbezwaarden.nl

REMMERDEN 19F      3911 TZ RHENEN      (0317) 61 27 34

de-grebbe.nl

KOZIJNEN MAATWERK DEUREN



door menno de bruyneHET DEDAiN VAN DE MACHT
Een van de bekendste en erudietste Britse schrijvers van dit moment is Theodore Dalrymple. 
Geregeld doet hij stof opwaaien omdat zijn stevige opvattingen botsen met die van veel modieuze  
en totaal van de werkelijkheid losgezongen links-liberale heidenen die ervan uitgaan dat  
de mens geneigd is tot alle goeds en geloven in een heilstaat die we zelf moeten maken.

Als deze Banier verschijnt, is het nog een 
paar dagen voordat de brexit een feit 
wordt, althans, de voorfase. Dalrymple 
gaf medio december een interview aan 
het Belgische blad De Morgen. De eerste 
vragen gingen dan ook over die brexit. 

REFERENDuM
“Was het referendum een vergissing?
Ja. Referenda dienen doorgaans om 
publieke steun af te smeken voor zaken 
die de organisatoren al lang beslist 
hebben. En als de uitslag tegenvalt, 
houdt men er geen rekening mee. Dat is 
een Europese traditie geworden. Riskant 
vind ik dat, want zo wordt het dedain van 
de macht voor de onderdanen wel erg 
benadrukt. Dezer dagen werkt het niet 
meer. In het huidige klimaat willen de 
mensen per definitie wat ze niet mógen 
willen van de politici. (…)

Wat verkiest u? 
(aarzelt lang) Kijk, de EU was vanaf het 
prille begin ondemocratisch. Ze was 
ook zo bedoeld, als een vehikel voor de 
politieke elite. Gelukkig heeft Groot-Brit-
tannië zich er nooit ten volle mee inge-
laten en zijn we ver weg van de euro en 
aanverwante onnozelheden gebleven. En 
als de EU zou evolueren naar een steeds 
meer geïntegreerde constructie die de 
lidstaten wordt opgelegd, wordt het 
ronduit gevaarlijk…

Niemand die het weet
Ondertussen weet ik nog niet wat u van de 
brexit vindt.
(denkt na) Ik weet eerlijk gezegd niet 
wat ik ervan moet denken. Ik denk dat 
níémand het nog weet. Het probleem is 
dat ik de mensen die de EU onder geen 
beding willen verlaten, de zogenaamde 
‘remainers’, even hard wantrouw als 
sommige ‘brexiteers’…

De bankiers zijn ertegen, de industrie is 
ertegen, de economen waarschuwen de 
Britten ertegen… 
Toen de euro werd ingevoerd, verscheen 
er in The Times een brief, ondertekend 
door een paar honderd vooraanstaande 
economen en ‘captains of industry’: als we 
niet meegingen en in de euro stapten, 
zouden we economische rampspoed 
over onszelf afroepen. Wel, ze hebben 
ongelijk gekregen.”

Onderklasse 
Dalrymple maakt zich grote zorgen over 
de kloof tussen mensen die het (redelijk) 
goed hebben en de arme onderklasse. 
Arm, niet alleen in geld uitgedrukt, 
maar ook geestelijk: arm aan normen 
en waarden. Die normen en waarden 
zijn bepalend voor wat er in de hoofden 
van de mensen speelt, en daarmee voor 
hun daden. Op de vraag of zijn ideeën 
over bijvoorbeeld drugs en criminali-
teit zouden kunnen aanslaan bij links, 
reageert Dalrymple ondubbelzinnig:

“Nee, nooit. (…) Groot-Brittannië is nu 
een van de gewelddadigste landen van 
West-Europa. (…) Er is verhoudingsgewijs 
zelfs meer criminaliteit dan honderd jaar 
geleden. En toch blijft het erg moeilijk om 
de zogenaamd weldenkende links-liberalen 
te overtuigen van de ernst van de situatie. 
Ze zijn liever begripvol, omdat criminelen 
doorgaans uit een arm milieu komen. Dat 
is zo, maar de meeste slachtoffers komen 
óók uit een achtergesteld milieu. 

En het aantal slachtoffers is vele malen 
groter dan het aantal daders, want elke 
dader pleegt vaak meerdere misdaden. 
Dus, als we falen in onze aanpak van de 
misdaad, zogezegd om de armen niet te 
stigmatiseren, gaat dat juist ten koste van 
de armen. Dat blijkt uit alle cijfers. Maar 

links, en de verlichte middenklasse  
met hen, kijkt liever de andere kant op…

En dan moet je weten dat het in werke-
lijkheid nog vele malen erger is dan wat 
er in officiële rapporten en statistieken 
over naar buiten komt. Ik verzorgde elke 
ochtend de slachtoffers van geweldmis-
drijven in het ziekenhuis, en ‘s middags 
sprak ik met de daders in de gevangenis. 
Aan mij bekenden sommige daders wat ze 
wijselijk verzwegen voor de politie. En dat 
was meestal tien keer erger dan de daden 
waarvan ze officieel werden beschuldigd.

Zullen we het echt redden met gedrags-
codes en moraal? 
Het zal wel moeten, want in de zege-
ningen van de politiek en de overheids-
bureaucratie geloof ik niet.”

Schrikkelrondje 
Binnenhof

Er staat weer een rondje 
Binnenhof op de rol. De eerst-
volgende mogelijkheid om 
uitgebreid het Binnenhof en 
de Tweede Kamer te bezoeken 
is, schrik niet, op zaterdag 29 
februari. Aanmelden kan, ‘zolang 
de voorraad strekt’, via e-mail: 
mdebruyne@tweedekamer.nl. 
Lukt dat niet, dan kunt u zich 
ook telefonisch opgeven:  
06 1254 1741.
Wellicht tot ziens in de  
Residentie op een unieke dag! 
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ONBEGRENSD
IN LOGISTIEK

VerhuizingenTransport

Sinds 1918 profi teren steeds meer klanten van onze deskundigheid en vakmanschap. Of het nu gaat

om een verhuizing om de hoek in Barneveld, een transport van Hollandse kaas naar Sicilië of

de opslag van uw (non)-foodproduct: Van Reenen is het antwoord op uw logistieke vragen.

Warehouse

WIJ ZIJN NOG 

STEEDS OP ZOEK 

NAAR NIEUWE 

COLLEGA’S!

Kijk op reenen.nl


